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با  طباطبایی  دانشگاه علامه  اقتصاد  استاد 
بیان اینکه توهم عدم نیاز دولت به برنامه ششم 
نگران کننده اســت، گفت: اقتصاد در آستانه 
فروپاشــی مالی قرار دارد، اما گویی برنامه ها، 
آمال و آرزوها را با رفوکاری برای بهبود اوضاع 

نشان می دهد.
به گزارش خبرگزاری فارس، فرشاد مؤمنی دیروز 
در نشست خبری به منظور ارزیابی تبیین بایسته های 
توسعه ملی و کیفیت برنامه های وزرای اقتصادی که 
در مؤسسه مطالعات دین و اقتصاد برگزار شد، اظهار 
داشت: با تمام احترامی که برای دولت روحانی قائل 
هستیم و تلاش های تنش زدایانه وجود دارد، همان طور 
که نامه اقتصاددانان منعکس شد، خطای راهبردی و 
سیاست  غیرعادی در بینش اقتصادی روبه رو هستیم.
وی با تأکید بر اینکه برای داوری برنامه های دولت 
با مشکل مواجه هستیم، تصریح کرد: برنامه مدون و 
انتشار یافته ای وجود ندارد و رئیس جمهور برنامه ششم 
را نیــز ابلاغ نکرد، رفتار دولت چه در فرایند تدوین، 
تصویب و ابلاغ نشــان می دهد همچنان توهم عدم 
نیــاز به برنامه و تصویــب آن را دارد که این موضوع 
نگران کننده بــوده، زیرا چنین برنامــه ای در دولت 

مشاهده نمی شود.

اســتاد اقتصاد دانشــگاه علامه طباطبایی ادامه 
داد: بی اعتنایی غیرعادی به مســائل سرنوشت ساز، 
فســاد، نابرابری در شــرایط بحرانی، ساختار نهادی 
ضدتوسعه ای که بیش از آنکه مشوق تولید باشد مشوق 
رانت و فساد و ربا است، مشاهده می شود.مؤمنی با بیان 
اینکه افزایش هزینه  مبادله و پایداری محیط زیست 
در هیچ یک از برنامه های جزئی نگر حتی مورد توجه 
نیســت، یادآور شــد: با بحران هماهنگی در سطوح 
اجرایی دولت روبه رو هستیم، هر کس در بحث اشتغال 
و تولید ساز جداگانه ای می زند، بنابراین این ناهماهنگی 
غیرعادی است. وی افزود: هیچ تحلیلی در اسناد درباره 
چرایی و چگونگی شکل گیری بحران های موجود وجود 
ندارد، بیشتر آمال، آرزو و موارد انتزاعی فاقد تعریف 
علمی و اجرایی که جنبه شــعاری دارد، به چشــم 
می خورد و ســازوکار مشخص به معنای دقیق برنامه 
برای برون رفت از چالش ارائه نشده است؛ تنها الفاظ 

زیبا و اغواکننده بدون مضمون برنامه ای می بینیم.
این اقتصاددان با  اشــاره به برنامه های انتخابات 
ریاست جمهوری حسن روحانی که خود با نیازهای 
کنونی از محدودیت ها و خطاهای جدی رنج می برد، 
تصریح کرد: مطلقاً در برنامه وزرا  اشاره ای به برنامه های 
رئیس جمهــور مشــاهده نمی شــود و این تشــتت 

وزرا  و  دارد  وجــود 
عموماً از مســائل و 
حیطه خود هم طفره 
می روند و بی سروصدا 
عبــور می کنند که 
نگران کننده است. از 
مدنی  نظام  دیدگاه 
می گویم بنیه فکری 
قدرت  ســاختار  در 

تناسبی با پیچیدگی بحران های اقتصادی کشور ندارد.
دولت آینده فروش

مومنی ابراز امیدواری کرد که نمایندگان فکری 
به حال این مسئله کنند و گفت: شاهد دوره گذار از 
دولت خام فروش به سمت دولت آینده فروش هستیم. 
از سال 84 تا امروز دولت های مرتبط برای گذران امور 
جاری خود در ابعاد نگران کننده ای وام گیری داخلی 
و خارجی را در دســتور کار قرار داده که بحران های 

خطیری ایجاد می کند.
وی تأکید کرد: مسئله اساسی این است که رانت 
نفتی برای دولت کفایت هزینه ها را نمی کند و عملًا 
طفره از مســئولیت حاکمی مشاهده می شود. میزان 
مسئولیتی که دولت در زمینه حاکمیت بر عهده گرفته 

پایین تر از میانگین جهانی است.
این اقتصــاددان توضیح داد: ســال 90 که اوج 
درآمدهای نفتــی بود، اعتبارات دولتی برای آموزش 
پایه در دنیا به نسبت GDP بوده که این نسبت برای 
ایران 3.2 درصد است، که این بحث نگران کننده است. 
در بخش سلامت علیرغم جهش دوپینگ تزریق منابع 
در ســال 93 هنوز به نسبت شاخص های جهانی که 
نســبت 6 درصد بــه GDP دارد در ایران 2.8 درصد 
اســت. آموزش عالی نیز شکننده تر شده و در شرایط 
کنونی 84 درصد دانشجویان ایرانی خودشان هزینه ها 
راتأمین می کنند، در حالی که آمریکا که بازارگرانترین 
نظام آموزشی را دارد، سهم 3 برابر ایران داشته بنابراین 

مسئولیت گریزی کرده   ایم.
مومنی ادامــه داد: همه این مــوارد به گمان ما 
دســتکاری جزئی و دســتگاهی و شــکل و شمایل 
رفوگرایانه برای مناســب  نشــان دادن اوضاع است. 
صمیمانــه بــه دولت تذکــر می دهیم کــه رویکرد 
برنامه ریزی شــده به معنای کلمه داشته باشد. تصور 
خام و ضدتوسعه ای با برنامه های منفرد راهگشا نیست، 
زیرا عملکرد حسن روحانی را به حساب نظام جمهوری 
اسلامی گذاشته می شــود و این بینش منحط برای 

کلیت نظام خطرآفرین است.

فرشاد مومنی:

توهم دولت در عدم نیاز به برنامه نگران کننده است

علی رغم ناکامی دولــت یازدهم در جذب 
برای ساختمان  بخش خصوصی  سرمایه گذاری 
ســازی، معاون وزیرراه و شهرســازی گفت: 
سرمایه گذاری در بخش مسکن می تواند مشکل 

بیکاری را تا حدودی حل کند.
حامد مظاهریان، معاون وزیر مسکن و شهرسازی 
در حاشــیه نمایشــگاه بین المللی صنعت ساختمان 
در گفت وگو با تســنیم، درباره میزان  اشــتغالزایی در 
حوزه مسکن اظهار داشــت: سرمایه گذاری در بخش 
مســکن نسبت به سایر بخشها  اشــتغالزایی بیشتری 
دارد، )چراکــه( در چند حوزه تخصصی اشــتغالزایی 

انجام می شود.
 وی با بیان اینکــه به ازای هر 50 میلیون تومان 
سرمایه گذاری حدود یک شغل ایجاد می شود، افزود: 
در پتروشیمی هر 300 میلیون تومان یک شغل ایجاد 
می شود. اگر هدف  اشــتغالزایی باشد، سرمایه گذاری 
در این بخش می تواند مشــکل بیکاری را تا حدودی 

حل کند.

معاون وزیر مســکن و شهرســازی درباره نقش 
تعاونی های مسکن در زمینه رونق مسکن گفت: در چهار 
دهه گذشته، میلیون ها نفر  خانوار ایرانی صاحب خانه 
شــدند و این تجربه گران بهایی از همکاری تعاونی ها 
داریــم. بازخوانی پرونده تعاونی ها از اخبار خوب و بد 

ترکیب است. 
مظاهریان ادامه داد: باید موارد نقص را شناسایی 
و مــوارد موفقیت را پرُ رنــگ کنیم و اجازه دهیم که 
تعاونی ها در یک بازتعریف به فعالیت خود ادامه دهند و 
بتوانیم در یک پرُوسه پژوهش بتوانیم موارد را مشخص 
کنیــم. یعنی با یک ارزیابی نقــاط ضعف تعاونی ها را 
شناســایی و راهکاری برای آنهــا بیابیم و نقاط قوت 

تعاونی ها را پررنگ کنیم.
وی بیان کرد: با توجه به اینکه مسکن کالای گرانی 
محســوب می شــود، نحوه تأمین مالی آن هم باید به 
روش هایی باشد که مردم بتوانند قدرت خرید و فروش 
آن را پیدا کنند. یکی از تجربه های تأمین مالی مسکن 

در دنیا، تعاونی مسکن است. 

معــاون امور مســکن و ســاختمان وزارت راه و 
شهرســازی با بیان اینکه رشد تعاونی های مسکن در 
ایران به بعد از انقلاب مربوط می شــود، گفت: تا سال 
1357 در ایــران تنها 676 شــرکت تعاونی مســکن 
داشــته ایم؛ اما در ســال90 تعداد تعاونی های مسکن 
کشــورمان به 12 هزار و 600 واحد رسید؛ یعنی در 

سه دهه 21 برابر شد.
مظاهریان با بیان اینکه ضعف ها و قوت های تعاونی 
مسکن در ایران مشخص است، تصریح کرد: نباید نقش 
تعاونی ها را در بخش مسکن کشور نادیده گرفت چرا که 
صدها هزار نفر در دهه های اخیر از این طریق خانه دار 
شده اند، بلکه کار منطقی این است که با رفع ضعف ها 

به تقویت تعاونی ها کمک کنیم. 
وی خاطرنشــان کــرد: البته تعاونی هــا تنها راه 
خانه دار شدن نیســتند؛ ولی این تشکل ها می توانند 
به ســاماندهی وضع نامنظم بازار مسکن کمک کنند؛ 
دلیل آن نیز داشتن شناخت اعضای تعاونی ها نسبت 

به یکدیگر است.

گفتنی است، روز گذشــته در گزارشی از کاهش 
ســرمایه گذاری بخــش خصوصی در حوزه مســکن 
نوشــتیم که طبق آمار بانک مرکزی  از خلاصه نتایج 
آمار فعالیت های ساختمانی بخش خصوصی در مناطق 
شــهری استان های مختلف ایران در 9 ماهه اول سال 
1395، ســرمایه گذاری بخش خصوصی برای احداث 

ساختمان در این مدت به شدت نزول کرده است. 
مطابق آمار بانک مرکزی، ســرمایه گذاری بخش 
خصوصی بــرای احداث ســاختمان های جدید در 9 
ماهه اول ســال 1395 به 11 هــزار و 477 میلیارد 
تومان رسید که نسبت به مدت مشابه در سال 1391  
)آخرین ســال عملکرد دولت دهم که حدود 11 هزار 
و 730 میلیارد تومان بود( کاهش چشــمگیر نشــان 
می دهد، چراکه با احتساب تورم چهار سال اخیر، برای 
حفظ همان سطح سرمایه گذاری سال 1391 باید در 9 
ماهه  اول سال 1395 بیش از 22 هزار میلیارد تومان 
سرمایه گذاری صورت می گرفت. )که تقریبا نصف آن 

محقق شده است(

بعــد از انفجار معدن زغال ســنگ یورت 
آزادشــهر، بازار وعده ها داغ شد اما اکنون بعد 
از گذشت سه ماه و قربانی شدن ۴۴ نفر نه تنها 
گزارشی از علت حادثه منتشر نشده است، بلکه 
کسی هم زیر بار پرداخت دیه همه قربانیان این 

حادثه دلخراش نمی رود.
به گزارش ایسنا، نیمه های اردیبهشت امسال، در 
عمق 1800 متری زمیــن حادثه ای رخ داد که همه 
نگاه هــا را متوجه خود کرد؛ حادثه، انفجاری وســیع 
حاصل یک  اشتباه انسانی بود که 44 نفر از معدن کاران 

را به کام مرگ کشید.
معدن زغال سنگ زمستان یورت آزادشهر استان 
گلستان یک معدن بزرگ و قدیمی زغال سنگ است و 
مثل تقریبا همه معادن زغال سنگ فاقد استانداردهای 
لازم. حین اســتخراج زغال سنگ هنگام حفر به طور 
طبیعی لایه هایی از گاز قابل اشتعال و خطرناک متان 
در زیر زمین آزاد می شود که این گاز خود اصلی ترین 

عامل خطر است. 
تــا زمانی که این حادثه در مرکز توجه رســانه ها 
بود بــازار وعده ها هم گرم بود و دســتورهای فوری 
برای رســیدگی به وضع معدن کاران قربانی و آسیب 
دیده تبدیل به خبر می شــد. از جمله این دستورها، 
تشــکیل کمیته حقیقت یاب حادثــه و ارائه گزارش 

علت حادثه بود.
اما حالا بیش از ســه مــاه از این حادثه می گذرد 
و هنوز هیــچ اطلاعی از گزارش کمیته حقیقت یاب 
در دســترس نیســت و باید دید که در آخر معاونت 

با گذشت سه ماه از حادثه

وعده های دولت درباره قربانیان معدن یورت آزادشهر عملی نشد

معدنــی وزیر صنعت، معدن و تجارت در این باره چه 
خواهد کرد.

دیگــر موضوعی که در هفته های اول وقوع حادثه 
نقل اخبار معدن یورت بود؛ وعده های شــرکت بیمه 
برای پرداخت دیه قربانیان این حادثه بود. وعده هایی 
که این روزها رنگ باخته و جواب هایی عجیب از سوی 

وعده دهنگان می رسد.
گرچه در زمان وقوع حادثه شرکت های بیمه وعده 
پرداخــت دیه به قربانیان را دادند و بیمه آســیا این 
مســئولیت را بر عهده گرفت، در هفته گذشته رئیس  
بیمــه مرکزی عنوان کرد که صنعت بیمه مســئول 

پرداخت دیه به همه فوت شدگانِ معدن یورت نیست. 
عبدالناصــر همتی در این باره گفت: صنعت بیمه 
تنهــا بابت 40 نفر از فوت شــدگان معدن یورت دیه 
بــه خانواده های فوت شــدگان پرداخت خواهد کرد. 
دســتوری که من در آن زمــان دادم فقط مربوط به 
تسریع در پرداخت دیه فوت شدگان بود و مسئولیت 
پرداخت دیه کشته شدگان بیش از 40 نفر با صنعت 

بیمه نیست. 
وی افــزود: من دســتور داده ام که بحث دیه آن 
کارگران ســریع تر انجام شود، چرا که در حوادثی که 
افکار عمومی در آن درگیرنــد، ورود می کنم. در آن 

حادثه با اســتاندار تماس گرفتم که ســریع تر کار را 
انجــام دهد و از او خواهش کردم که شــورای تامین 
اســتان را تشکیل دهد. همچنین از مدیرکل صلیب 
سرخ خواستم که بحث انحصار وراثت آنها را سریع تر 

پیگیری کند. 
همتی همچنین تاکید کرده که به هیچ وجه خلاف 
بیمه نامه مبلغی بابت دیه کشته شدگان معدن آزادشهر 
یورت گلستان پرداخت نمی شود. آن بیمه نامه هایی که 
شرکت بیمه آســیا صادر کرده بود، سقف داشتند و 
این شرکت بیشتر از این سقف خسارت ها را پرداخت 

نخواهد کرد. 
چنان که همتی با قاطعیت از پرداخت نشدن دیه 
به چهار قربانی حادثه تلخ یورت خبرداده، سؤال هایی 
در ذهن ایجاد می شــود از جمله اینکه حالا چه طور 
قرار اســت انتخاب کنند که از میان خانواده های 44 
قربانی، کدام چهار خانواده دیه نخواهند گرفت؟! چه 
ســاز و کاری برای حذف چهار خانواده محروم وجود 

دارد؟ قرعه کشی؟ حروف الفبا یا ... ؟
با این حال، بیش از ســه ماه از حادثه انفجار در 
معدن زغال سنگ زمستان یورت آزاد شهر گلستان 
می گذرد و هیچ گزارشی منتشر نشده و کسی زیر بار 
پرداخت دیه به همه خانواده های قربانیان نمی رود. از 
اجرای دستور فوری وزیر صنعت، معدن و تجارت هم 
مبنی بر بازرســی از تمام معادن زغال سنگ خبری 
نیست و هفته پیش هم حادثه دیگری دقیقا با همین 
مشخصات در معدن دیزین کلا نور مازندران رخداد و 

جان یک نفر را گرفت.
خبرگزاری حامی دولت از رشد 130 درصدی واردات خودرو در سه 

ماهه نخست امسال خبر داد.
به گزارش ایســنا، در سه ماهه نخست امسال واردات خودرو بیش از 130 
درصد رشد داشته است. افزایش شدید واردات خودرو موجب شد وزارت صنعت، 

ثبت سفارش واردات خودرو را برای مدتی متوقف کند.
شــهرام آزادی، عضو هیئت علمی دانشــگاه خواجه نصیرالدین طوسی در 
گفت وگــو با این خبرگزاری اظهار کرد: سیاســتگذاران اقتصادی کشــور باید 
بررسی و مراقبت کنند که افزایش واردات خودرو در چند ماهه نخست امسال 
و افزایش خروج ارز از کشور موجب رشد نرخ ارز در بازار داخلی و افزایش تورم 

در کشور نشود.
در همین حال، سخنگوی انجمن قطعه سازان گفت: در چهار ماهه اول امسال 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته، واردات خودرو 80 درصد رشد داشته است.

به گزارش خبرگزاری تسنیم، فرهاد به نیا در نشستی خبری با بیان اینکه در 
صورتی که قطعه سازان و رسانه ها در جریان جزئیات قراردادها و پیشرفت کارها 
در تولید محصولات جدید قرار گیرند در سال 97 شاهد تحول خوبی در صنعت 
خودروســازی خواهیم بود، اظهار داشــت: در حال حاضر هیچ اطلاعی از روند 
داخلی سازی پژو 2008 در اختیار انجمن نیست. این در حالی است که اطلاع 
از میزان داخلی سازی خودروهای جدید و این محصول حق قطعه سازان است.

وی افزود: اگر قطعه ساز اطلاعی از قراردادهای خارجی نداشته باشد چطور 
می تواند قطعه مورد نیاز خودرو را تولید کند. لذا خودروســاز با در نظر گرفتن 

منافع ملی جزئیات آن را منتشر کنند.
ســخنگوی انجمن قطعه سازان در ادامه یکی از مشکلات صنعت خودرو و 
قطعه ســازی را واردات خودرو اعلام کرد و گفت: آنچه که در دولت یازدهم از 
واردات خودرو انتظار می رفت محقق نشد به طوری که سالیانه شاهد 25 تا 35 

درصد رشد واردات خودرو بوده ایم.
به نیا افزود: در چهار ماهه اول امســال نســبت به چهار ماهه اول سال 95 
واردات خودرو رشد 80 درصدی داشته است که مخالف اقتصاد مقاومتی است.

وی مشکلات مالیاتی، تامین اجتماعی و دریافت مستمری را بخش دیگری 
از مشکلات قطعه سازان اعلام کرد و تاکید کرد: در صورتی که ورود شرکت های 
خودروســاز، تابع شرایط مشخص و مطمئنی نباشد، قطعا مشکلات قبل تکرار 

خواهد شد.
ســخنگوی انجمن قطعه ســازان مهم ترین انتقاد قطعه ســازان از جریان 
همکاری های جدید را عدم اطلاع از جزئیات قراردادهای اخیر با رنو و پژو دانست 
و افزود: امروز مهم ترین چالش قطعه سازان به جز محصولات جدید، تصمیمات 
شورای رقابت و مطالبات قطعه سازان است. در حال حاضر مطالبات قطعه سازان 

به بیش از هفت هزار میلیارد تومان رسیده است.

در حالی که رئیس جمهور دستور اتمام پروژه مسکن مهر را در 
سال جاری به وزارت راه و شهرسازی ابلاغ کرده، حواشی جدیدی 
مثل جنب و جوش دلالان برای مفت خری این واحدها در پردیس 

آغاز شده است.
به گزارش خبرگزاری فارس، طولانی شدن پروژه مسکن مهر و کندی 
بیش از حد آن در دولت یازدهم باعث شــده تا دلالان و واسطه ها از این 
وضعیت نهایت استفاده را برده و تلاش کنند تا واحدهای مسکن مهر را 

با قیمت های ارزان از دارندگان این واحدها خریداری کنند.
این گزارش به نقل از یک مقام مسئول در شهر جدید پردیس حاکی 
است: به تازگی یک باند قوی که گروهی از دلالان و واسطه های مسکن 
مهر در شهر پردیس هستند از اعضای هیئت مدیره شرکت عمران شهر 
جدید پردیس خواسته اند که شماره تلفن های 80 هزار متقاضی مسکن 

مهر این شهر را در اختیار آنها قرار دهند.
این درخواست باج خواهانه باعث شد تا غفوری مدیرعامل شهر جدید 
پردیس از دارندگان واحدهای مسکن مهر درخواست کند که واحدهای 
خود را با توجه به ارزش افزوده خوب واحدها در آینده نزدیک به خصوص 

با ایجاد راه های ارتباطی جدید و احداث مترو تا تهران ارزان نفروشند.
غفوری اضافه کرده بود که واحدهای مسکن مهر قطعا ارزش افزوده 

خوبی خواهد داشت.
مدیرعامل شهر جدید پردیس تاکید کرد »از مردم خواهش می کنم 
واحدهای خود را ارزان نفروشــند« دســت هایی در کار است که برخی 
واحدهای متقاضیان مســکن مهر را ارزان بفروشند و به ما دستور دادند 
که در شبکه های اجتماعی گروه هایی برای پاسخگویی راه اندازی شود که 

این کار را در تلگرام انجام داده ایم.
غفوری با بیان اینکه اطلاعاتی از نهادهای امنیتی به ما داده شد که 
در گروه های تلگرامی در حال تحریک مردم و تهدید برخی اعضای هیئت 
مدیره هســتند، گفت: پلیس فتا وارد این ماجرا شد و آقا و خانمی را در 
یک ماه دســتگیر کرده اند که در بحث دلالی بیش از یک میلیارد تومان 
از متقاضیان مســکن مهر اخاذی کرده اند. تعداد دیگری از افراد نیز که 
توسط سیستم های امنیتی شناسایی شده اند در مسیر برخورد قرار دارند.
بر اســاس این گزارش، در ســال 92 دلالان مسکن با ارسال پیامک 
انبوه به متقاضیان مسکن مهر پیشنهاد خرید واحدهای آنها را با قیمت 
حدود 50 درصد پایین تر از نرخ بازار را می دادند حال این ســوال مطرح 
می شود که دسترسی دلالان به تلفن همراه متقاضیان چگونه بوده است.
این گزارش حاکی اســت با گذشت چهار سال از ساخت و سازهای 
پردیس و نزدیک شدن به موعد تحویل واحدهای مسکن مهر دلالان با 
نزدیک شدن به مقامات مسئول از آنها می خواهند که با در اختیار گذاشتن 

این شماره تلفن ها آنها را در تملک واحدهای مسکن مهر کمک کنند.

گروه اقتصادی- 
در حالی که سخنگوی دولت از عدم کسری بودجه در سال 95 
خبر داده بود، آمار های بانک مرکزی نشان می دهد تراز عملیاتی و 
سرمایه ای کشور 28 هزار میلیارد تومان در سال گذشته کسری 

داشته است. 
موضوع کســری بودجه دولت ها هر ســال از جمله موارد قابل توجه 
و جنجالی سیاست های مالی کشــور است. دولت ها همواره زیر ذره بین 
هستند تا مشخص شود بودجه ای که توسط آنها به مجلس ارائه ، تصویب 
و نهایتا اجرا شــده چقدر انضباط مالی را رعایت کرده، عملیاتی بوده و 

بدون کسری می باشد. 
ابتدای سال جاری، محمدباقر نوبخت سخنگوی دولت و رئیس سازمان 
برنامه و بودجه بیان کرد: سال گذشته دولت با کسری بودجه مواجه نشد و 
منابع بودجه از طریق درآمدهای نفتی، مالیاتی، حقوق گمرکی و واگذاری 

دارایی های مالی و اوراق محقق شد. 
این در حالی است که طبق آمار بانک مرکزی، تراز عملیاتی سال 95 
با کسری 61 هزار میلیارد تومانی مواجه و حتی از میزان کسری مصوب 

نیز حدود پنج هزار میلیارد تومان بیشتر شد. 
تراز عملیاتی و ســرمایه ای نیز در ســال گذشته منفی بوده تا هیچ 
توجیهی از ســوی دولت مبنی بر نبود کسری بودجه قابل قبول نباشد، 
چه اینکه این تراز در سال 95 معادل منفی 28 هزار میلیارد تومان بود 
که هر چند نسبت به رقم مصوب حدود شش هزار میلیارد تومان کمتر 
است اما نه تنها تایید کننده کسری بودجه، بلکه نشان دهنده افزایش 50 

درصدی نسبت سال قبل از آن می باشد. 
این در حالی اســت که دولت روحانی همواره دعوی رعایت انضباط 
مالی را داشته ولی چنانکه آمارهای بالا نشان می دهد، ادعای بدون کسری 

بودن بودجه سال گذشته توسط نوبخت، درست نمی باشد.   
هر چند گاهی اوقات از سوی دولتمردان نبود کسری را با توجیهات 
رسانه ای و بازی با الفاظ تحت الشعاع قرار می دهند ولی واقعیت این است 
که طبق آمارهای رسمی که توسط بانک مرکزی منتشر می شود از هر نظر 
)چه تراز عملیاتی و هم تراز عملیاتی و سرمایه ای( شاهد کسری هستیم. 
بهتر است دولتمردان به جای توجیه و یا نشانی غلط دادن در خصوص 
انضباط مالی خود، به فکر برطرف کردن واقعی کســری بودجه بوده و یا 
حداقل برای متعادل شدن بودجه، نسبت هزینه های عمرانی به هزینه های 
جاری را افزایش دهد تا کمی از بار رکود کشــور کاسته شده و ریخت و 
پاش ها کنترل شــود. )هر چند در این زمینه هم متاسفانه در این دولت 

این نسبت از 18 درصد به 12 درصد کاهش پیدا کرد( 
17 هزار میلیارد تومان کسری تنها در سه ماه نخست امسال!

گفتنی اســت، بر اساس آمارهای منتشر شده از سوی بانک مرکزی 
تا خرداد ماه ســال جاری تراز عملیاتی و ســرمایه ای منفی 17/4 هزار 
میلیارد تومان بوده که نســبت به مدت مشابه سال قبل 1400 میلیارد 

تومان افزایش یافته است. 
به گزارش تسنیم، تراز عملیاتی و سرمایه ای دولت درحالی از 17 هزار 
میلیارد تومان عبور کرده که در قانون بودجه برای سه ماه نخست سال 

این رقم 8 هزار میلیارد تومان تعیین شده بود.
همچنین در مدت مورد اشاره تراز عملیاتی بودجه 35/6 هزار میلیارد 
تومان بوده که این شــاخص در مقایسه با مدت مشابه سال قبل با رشد 

75 درصدی مواجه شده است.
لازم به ذکر اســت، کسری بودجه تا اردیبهشت ماه 15 هزار میلیارد 
تومــان بوده که در عرض یک ماه حدود 2/5 هزار میلیارد تومان به رقم 

کسری بودجه دولت افزوده شده است.

خیزدلالانبرایارزانخریدن
مسکنمهرپردیس

مدیــر کل نظارت بر محصولات بهداشــتی 
سازمان حمایت با اعلام هشدار به عرضه کنندگان 
شیر خشــک اطفال و غذای کودک وارد شده 
از مبادی غیر رســمی گفت: عرضه شیرخشک 
اطفال صرفاً در داروخانه ها و با برچسب اصالت و 

کد رهگیری مجاز است.
به گزارش شــاتا، اســماعیل مهدی پور اعلام کرد : 
گزارش های واصله و بررســی های میدانی بعمل آمده 
حاکــی از عرضه انواع شیرخشــک های اطفال و غذای 
کودک در ســطح برخی از فروشگاه های خرده فروشی 

است. 
وی در ادامه افزود : این در حالی است که شیرخشک 
اطفال صرفاً باید در سطح داروخانه ها عرضه شود و فروش 

آن در هیچ محلی به غیر از داروخانه مجازنیست.

مدیر کل نظارت بر محصولات بهداشتی، دارویی و 
تجهیزات پزشــکی سازمان حمایت مصرف کنندگان و 
تولید کنندگان درباره ممنوعیت واردات شیرخشک نیز 
اظهار داشــت: با توجه به وجود ظرفیت کافی و مزیت 
نسبی تولید آن در داخل، مجوزی در سنوات اخیر برای 
واردات شیرخشک های معمولی )غیر متابولیک( از سوی 

دستگاه های ذیربط صادر نشده است. 
مهدی پــور در ادامه خاطر نشــان کرد: انواع غذای 
کودک که از مبادی رســمی و قانونی وارد و در سطح 
فروشــگاه های خرده فروشــی مجاز و یــا داروخانه ها 
عرضه می شــود نیز همگی باید دارای برچسب اصالت 
و کد رهگیری باشــد. مدیــر کل نظارت بر محصولات 
بهداشتی، دارویی و تجهیزات پزشکی سازمان حمایت 
در مــورد ســامانه ردیابی، رهگیــری و کنترل اصالت 

فرآورده خریداری شده توضیح داد: خریداران می توانند 
با استعلام شناسه رهگیری و یا شناسه اصالت مندرج بر 
روی بسته بندی محصول که با لایه ای پوشانده شده است 
www.« از طریق ســامانه پیامکی 20008822، سامانه

ttac.ir«، تلفن گویای 0216185 و یا اســتعلام بار کد 
مندرج بر روی برچســب اصالت از طریق نرم افزار تلفن 

همراه مرتبط ، از اصالت فرآورده اطمینان پیدا کنند.
این مقام مســئول همچنین با تشــریح تمهیدات 
سازمان حمایت برای مقابله با عرضه شیرخشک قاچاق 
در بــازار تصریــح کرد: مطابق مــاده 36 قانون مبارزه 
بــا قاچاق کالا و ارز، این ســازمان به عنــوان یکی از 
دستگاه های کاشف با همکاری سایر دستگاه های مرتبط، 
طی ماه های اخیر در قالب گشتهای مشترک نسبت به 
جمع آوری شیرخشک و غذای کودک غیر مجاز در سطح 

عرضه اقدام و پرونده واحدهای متخلف را برای رسیدگی 
به مراجع ذیصلاح ارسال کرده است. 

وی ضمن هشدار نسبت به توزیع و عرضه محصولات 
مذکور وارد شــده از مبادی غیررسمی و برخورد قاطع 
بــا واحدهای متخلف به هموطنان توصیه کرد؛ نظر به 
عوارض و آسیب های احتمالی به واسطه عدم اطلاع از 
شــرایط تولید، نگهداری و اصالت آن ها، ضمن توجه به 
دارا بودن برچسب اصالت بر روی بسته بندی محصول، 
با اســتعلام شناسه رهگیری از اصالت و یا تقلبی بودن 
فرآورده اطمینان حاصل نموده و شیرخشک اطفال را 

صرفاً از داروخانه ها تهیه کنند. 
سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان 
از طریق شــماره تلفن 124، آماده دریافت شکایات و 

گزارش های مرتبط است.

مدیرعامل یک شــرکت فعال در صنعت 
مرغداری گفت: عرضــه جوجه یک روزه در 
بورس کالا موجب حذف واســطه ها شــده و 
دسترسی مستقیم خریداران به این محصول 

را فراهم می کند.
مهدی ســبحانی در گفت وگو با خبرنگار تسنیم 
افزود: عدم اطلاع خریداران از قیمت های واقعی در 
بازار ســنتی مرغ موجب می شود واسطه ها اقدام به 
سوءاســتفاده کنند؛ به طوری که این گروه از فعالان 
در بازار، محصــول را از تولیدکننده به قیمت ارزان 
خریداری می کنند و به خرده فروشان در بازار مصرفی 
به قیمت گران می فروشند که این امر قیمت ها را به 

صورت کاذب در بازار افزایش می دهد.
وی بــا تاکید بر اینکه عرضه جوجه یک روزه در 
بــورس کالا ضمن جلوگیری از نوســانات کاذب به 
تکمیل زنجیره مرغ و تخم مرغ در بازار کمک می کند، 
تاکید کرد: عرضه در بورس کالا برای تولیدکننده بهتر 
است؛ چرا که عرضه کننده جوجه یک روزه به دلیل 
وجود ضوابط قانونی مشخص در بورس کالا پول خود 
را بدون هیچ مشکلی به صورت مستقیم و نقد دریافت 
می کند. این در حالی است که در معاملات سنتی به 
دلیل حاکمیت روابط بر ضوابط معاملاتی، مشکلاتی 

در زمینه دریافت و تسویه وجوه بوجود می آید.
این فعــال صنعت مرغــداری در ادامه به لزوم 

اطلاع رســانی بیشــتر پیرامون نحوه عرضه و انجام 
معامله در بورس کالا و مزایای آن برای شرکت های 
متقاضی عرضه  اشاره کرد و گفت: لازم است شبکه 
کارگزاران بــورس کالای ایران برای ایجاد تقاضای 
لازم و بازاریابــی جهت فــروش محصولات عرضه 
شــده، فعالیت بیشتری در این بخش داشته باشند 
تا نیازی به جذب خریدار به صورت مستقیم توسط 
عرضه کننده نباشــد؛ آن هم به این دلیل که جوجه 
یک روزه بایستی در همان روز عرضه به فروش برسد 
و عدم فروش آن تحت تاثیر بازاریابی ضعیف، به ضرر 

تولیدکننده خواهد بود.
وی اضافه کرد: این در حالی است که در معاملات 

بازار سنتی، جوجه های یک روزه پیش فروش می شود 
تا مشکلی برای محصول عرضه شده پیش نیاید که 
این امکان نیز به شــیوه ای قانونمند در بورس کالا 
مهیا اســت.این فعال صنعت مرغداری همچنین به 
وجود برخی ابهامات برای تولیدکننده پیرامون نحوه 
عرضه ها و انجام معاملات  اشــاره و تاکید کرد: رفع 
این ابهامات که در ابتدای راه عرضه محصول جوجه 
یک روزه در بورس کالا وجود داشــته و امری کاملا 
طبیعی اســت، نیازمند اطلاع رسانی بیشتر توسط 
کارگزاران مشــاوره  دهنده اســت، تا به کمک این 
اطلاع رسانی ها ابهامات مطرح در ذهن عرضه کنندگان 

نیز مرتفع شود.

سازمان حمایت هشدار داد

شیر خشک و غذای کودک را فقط از داروخانه بخرید

یک فعال صنعت مرغداری: 

عرضه جوجه یک روزه در بورس کالا موجب حذف واسطه ها می شود

وزارت نفت در واکنش به گزارشی با عنوان افتتاح پر سرو صدا برای 
انشعاب خط لوله دامغان – نکا توضیحاتی ارائه کرد.

در پی درج گزارشــی با عنوان »ابهام درباره افتتاح پر ســر و صدای یک 
انشــعاب گاز« که در تاریخ 15 خرداد 96 به نقل از خبرگزاری فارس در این 
صفحه درج گردید، وزارت نفت جوابیه ای تهیه کرده که به همراه پاسخ آن از 

نظر خواهد گذشت.
در بخشی از این توضیحات آمده است: خط لوله دامغان - نکا 10 مرداد ماه 
با حضور وزیر نفت، نمایندگان مجلس شــورای اسلامی، مدیران ارشد شرکت 
ملی گاز ایران و مقامات ارشد استانی به بهره برداری رسید. با افتتاح این خط 
لوله نه تنها تامین پایدار گاز در استان های شمالی تضمین می شود بلکه ایران 

دیگر برای مصارف داخلی به گاز ترکمنستان نیازی نخواهد داشت...
نقطه ابهام این خبرگزاری این است که خط لوله دامغان – نکا باید با طراحی 
و اجرای خط یازدهم سراسری، گاز را از عسلویه به دامغان و سپس به کیاسر 
می رساند تا تامین گاز استان های شمالی کشور تضمین شود اما هم اکنون خط 
یازدهم تکمیل نشده است و گازخط لوله دامغان – نکا از خط اصلی انتقال گاز 
تهران به دامغان منشعب می شود که اگر این طرح اجرا نمی شد ممکن بود با 
کاهش دما در فصل سرد سال برای تامین نیاز گاز تهران و استانهای شمالی، 

کشور با مشکل مواجه شود.
نگرانی این خبرگزاری قابل احترام است اما در این زمینه باید گفت ظرفیت 
تولید گاز کشــور در چهارسال دولت یازدهم بیش از 300 میلیون متر مکعب 
افزایش یافته است، بنابراین شرایط تامین گاز در سال 92 یا 89 قابل مقایسه 

با شرایط سال 96 نخواهد بود.
ضمن اینکه ظرفیت انتقال به ویژه از طریق خط هشتم سراسری )عسلویه، 
پارســیان، نایین، تهران( با راه اندازی ایســتگاه های خنج – جهرم، صفاشهر- 
ارسنجان، خیرگو- نایین و کاشان که به پارچین مرتبط می شوند حداقل 40 

میلیون متر مکعب نسبت به قبل افزایش یافته است.
همچنین با راه اندازی خط لوله ششم سراسری تا پایان سال جاری که تا 
کنون بیش از 90 درصد پیشرفت دارد، گاز مناطق غربی کشور از طریق این 
خط و خطوط تقویتی رابط و منشعب از این خط تامین می شود و خط سوم 
آذربایجان دیگر نیازی به تامین گاز مورد مصرف غرب کشور ندارد و بنابراین 
غرب گیلان و از طریق خط تقویتی رشت - سنگر و ایستگاه رامسر گاز را به 
اســتان مازندران می رساند بنابراین این خطوط هم برای تامین گاز این بخش 

از کشور کمک می کنند.
همچنین از دیگر برنامه های شرکت ملی گاز ایران برای تامین پایدار گاز، 
تکمیل خط دهم سراسری حدفاصل پل کله در استان اصفهان تا نیزار استان 
قم به طول بیش از 200 کیلومتر اســت کــه با تکمیل این خط و راه اندازی 
تاسیسات تقویت فشار نورآباد، دوراهان و پل کله حداقل 30 میلیون مترمکعب 
ظرفیت انتقال گاز از پارس جنوبی به مرکز کشور و تهران را افزایش می دهد 
بنابراین با تکمیل این خط و تاسیسات آن طی سال های آتی افزایش مصارف 

مرکز و تهران جبران خواهد شد. 
این خبرگزاری همچنین مدعی شــد »تا پیــش از روی کارآمدن دولت 
یازدهم در سال 92 کار طراحی و فاینانس خط لوله سراسری یازدهم در حال 
انجــام بود که با ورود مهندس بیژن زنگنه وزیر نفت احداث این پروژه به یک 
باره از اولویت های صنعت گاز کشــور خارج شد و کار ساخت این خط لوله به 

حال خود رها شد.«
بایــد در این زمینه عنوان کرد، رها شــدن این خط لوله مصداق تام خبر 
کذب محض است، هم اکنون خط یازدهم سراسری از سوی شرکت ملی گاز 
ایران مصوب و به شــرکت مهندسی و توسعه گاز ایران ابلاغ شده است که با 
تعیین مجری، مراحل مهندسی پایه و أخذ مجوزهای قانونی مانند مجوزهای 

زیست محیطی را طی خواهد کرد...
توضیحات خبرگزاری فارس: احداث خط لوله دامغان نکا که مصوبه دولت 
دهم است به خودی خود نمی تواند منجر به بی نیازی ایران از گاز ترکمنستان 
در خصوص مصرف در خطه شــمالی شود هر چند که طی سال های گذشته 
تولید گاز از میدان مشــترک پارس جنوبی افزایش یافت... البته یکی دیگر از 
اهداف خط لوله یازدهم سراسری امنیت تامین گاز استانهای مرکزی و شمالی 

است و قطعا نمی توان به خط لوله گاز هشتم اکتفا کرد.
جوابیه نویس اگر کمی منصف باشد و جست وجو کند به خروج طرح احداث 
خط یازدهم سراســری از اولویت در ابتدای دولت یازدهم برخورد خواهد کرد 
که خوشبختانه با آوردن کلمه هم اکنون در متن جوابیه این موضوع را تایید 
کرده است که اخیرا شرکت ملی گاز ایران اقدام به تعیین مجری برای احداث 
این خط لوله کرده است هرچند معاون وزیر نفت در خرداد ماه سال 96 رسما 
اعلام کرده اســت »فرآیند ساخت خط یازدهم هنوز آغاز نشده و تا خط نهم 
تکمیل نشود خط یازدهم ساخته نمی شود. البته طراحی خط یازدهم آغاز شده 
و یک سال طول می کشد تا تحویل پیمانکار داده شود. این خط یا اواخر سال 

1397 یا اوایل 1398 به پیمانکار تحویل داده شود.«
لازم است یادآوری کنیم اگر ترکمنستان در زمستان سال گذشته گاز خود 
را به روی ایران قطع نمی کرد هرگز کلنگ احداث خط لوله یازدهم در دولت 
دوازدهم نیز به زمین نمی خورد هرچند که هنوز به زمین نخورده و باید دید تا 
سال 98 چه اتفاقی رخ خواهد داد.اما موضوع آخری که باید به آن اشاره کرد 
تفاوت خط لوله اصلی انتقال گاز و یا انشــعاب است. همانطور که در گزارش 
نیز آمد این خط به قطر 42 اینچ هرچند به طول 170 کیلومتر احداث شده 
اســت اما از یک خط لوله 48 اینچ تغزیه می شود بنابراین خط لوله 48 اینچ 

خط لوله مادر و خط لوله 42 اینچ انشعاب نام دارد.

وزارت نفت در واکنش به یک گزارش:

نگرانیدربارهعدمتکمیل
خطلولهیازدهمگازیقابلاحتراماست


